

KONSEP PERTAHANAN MENYELURUH (HANRUH) MEMPERKUKUH ASPIRASI KESETIAAN KEPADA NEGARA

Jessica Ong Hai Liaw

Universiti Pertahanan Nasional Malaysia,

Tel: +6012-3976778 E-mel: jessica@upnm.edu.my

Rosfazila Abd Rahman

Tel: +60123313020 E-mel: rosfazila@kuis.edu.my

Adlina Abdul Khalil

Universiti Islam Sultan Abdul Halim Mu'adzam Shah

Tel: +0173248156 E-mel: adlina@unisham.edu.my

Kamarazaman Yacob

European International University

Tel: 0172104129 Emel: rerebang@gmail.com

Amnah Saayah Ismail

Tel: +6012-3237260 E-mel: amnah@upnm.edu.my

ABSTRAK

Pada abad ini, ancaman keselamatan kepada negara dipengaruhi oleh persekitaran geostrategik yang kompleks, lanskap keselamatan antarabangsa dan serantau. Kerajaan melalui Kementerian Pertahanan dan Angkatan Tentera bertanggungjawab memastikan kedaulatan, integriti wilayah dan keselamatan negara sentiasa terpelihara dan terus terpelihara. Inisiatif Keselamatan dan Pembangunan serta (HANRUH) yang telah diperkenalkan telah banyak membantu mengekang penguasaan anasir komunis di negara ini. Kertas Putih Pertahanan dibangunkan menggunakan pendekatan menyeluruh kerajaan dan masyarakat yang mengambil kira penglibatan dan pandangan semua kementerian dan agensi kerajaan serta suara semua lapisan masyarakat, termasuk pertubuhan bukan kerajaan, pemain industri pertahanan dan veteran Angkatan Tentera Malaysia. Kertas Putih Pertahanan telah membuktikan komitmen kolektif negara terhadap aspirasi negara untuk menjadikan Malaysia selamat, berdaulat dan makmur. Objektif kajian ini adalah untuk menganalisis konsep Pertahanan Menyeluruh (HANRUH) melalui pendekatan menyeluruh kerajaan sebagai dokumen rancangan jangka panjang pertahanan negara yang komprehensif untuk melihat kepentingan aspek kesetiaan kepada negara. Kertas Putih Pertahanan juga mengandungi kenyataan hasrat dan usaha kerajaan untuk memastikan integriti, kedaulatan dan keselamatan negara terus kukuh. Antara objektif pertahanan negara telah dikenal pasti iaitu pembangunan pelbagai domain keupayaan Angkatan Tentera Malaysia, meningkatkan daya tahan dalaman Malaysia melalui pendekatan menyeluruh kerajaan dan masyarakat, memperkukuh kerjasama pertahanan, pembangunan industri pertahanan. sebagai pemangkin ekonomi, dan penginstitutionan amalan tadbir urus yang baik.

Kata kunci: HANRUH, keselamatan, geostrategik, kedaulatan, integriti

PENDAHULUAN

Pertahanan Komprehensif boleh ditakrifkan sebagai satu bentuk pertahanan yang melibatkan agensi kerajaan yang menyeluruh dan bersepadu, sektor swasta, badan bukan kerajaan dan rakyat dalam mempertahankan kedaulatan dan keutuhan negara. Ini bermakna dalam usaha mempertahankan negara, semua rakyat akan terlibat. Jika Malaysia diserang, musuh bukan sahaja akan berhadapan dengan bilangan tentera yang ramai, malah seluruh rakyat Malaysia.

Sehubungan itu, negara perlu membina kapasiti untuk menggerakkan seluruh rakyat Malaysia bagi menghadapi sebarang ancaman dan juga semasa bencana alam. Pertahanan Menyeluruh (HANRUH) juga penting untuk keselamatan negara (Balakrishnan, 2009).

Rakyat harus berganding bahu bagi memastikan keselamatan negara terjamin, aman, makmur dan keharmonian yang berkekalan. Semua jentera negara, sektor swasta dan badan berkanun perlu dipastikan supaya konsep ini kekal demi kedaulatan negara (Hashim et al, 2020; Mohamad Sabu, 2019; Faiezi et al, 2021; Yang, 2019) Oleh itu, konsep HANRUH tidak terhad kepada isu pertahanan atau elemen ketenteraan tetapi juga sebagai elemen untuk menerapkan konsep keselamatan negara dengan lebih meluas. Berdasarkan rasional ini, adalah penting bagi setiap rakyat untuk diberi kesedaran tentang peranan dan tanggungjawab masing-masing dalam memastikan keutuhan dan kedaulatan negara. Semangat dan minda mereka mesti dibentuk sebegitu rupa untuk menentang sebarang cabaran dalam mengekalkan kebebasan dan kemerdekaan bangsa dan negara. Pembentukan pemikiran ini perlu disemai dan dipupuk secara berterusan. Jika sebagai rakyat, mereka perlu memahami kepentingan konsep ini. Jadi sebagai pemimpin atau pemilik syarikat swasta, mereka akan bersama-sama diharapkan dapat merealisasikan konsep ini. Sektor swasta mesti memahami bahawa kesejahteraan negara turut mempengaruhi pertumbuhan ekonomi dan daya tahan sesebuah syarikat. Pertahanan menyeluruh memberi kesan kepada ekonomi, sosial dan pembangunan negara (Faiezi et al., 2021).

Pendekatan Seluruh Kerajaan dan Seluruh Masyarakat adalah teras kepada pertahanan negara dalam Kertas Putih Pertahanan (Kementerian Pertahanan Malaysia, 2020). Kertas Putih Pertahanan dibangunkan berdasarkan Dasar Keselamatan Negara, dokumen keselamatan negara untuk Malaysia. Kertas Putih Pertahanan menyatakan kepentingan peranan Kementerian Pertahanan dan Angkatan Tentera Malaysia dalam memacu pertahanan negara, dan penyertaan pihak berkepentingan dan rakyat Malaysia dalam ekosistem pertahanan negara. Untuk mencapai matlamat ini, adalah penting untuk menyemai semangat patriotik dan budaya keselamatan dalam kalangan masyarakat bagi memastikan penyertaan aktif mereka (Mohamad Sabu, 2019; Faiezi et al., 2021; Yang, 2019). Kertas putih ini akan menekankan beberapa elemen penting seperti berikut;

- a) Dasar pertahanan realistik.
- b) Doktrin Angkatan Tentera Malaysia.
- c) Struktur pembangunan dan perolehan peralatan/aset Angkatan Tentera Malaysia.
- d) Dasar mobilisasi dan latihan sukarela negara.
- e) Pengajaran daripada isu perolehan/pembelian pada masa lalu.
- f) Penglibatan dan kerjasama dengan agensi kerajaan lain
- g) Kajian semula konsep HANRUH.
- h) Dapatkan posisi atau penampilan anti-rintangan yang berkesan.

Malah melalui strategi HANRUH, keselamatan negara adalah tanggungjawab semua masyarakat dan tanggungjawab negara. Selaras dengan prinsip pertahanan berdikari, Malaysia berusaha untuk meningkatkan dan membangunkan keupayaan Angkatan Tentera Malaysia di samping menggalakkan kesedaran pertahanan dan semangat patriotik dalam kalangan rakyat. Dalam konsep HANRUH, aspek pertahanan telah dibangunkan melibatkan pertahanan ketenteraan, pertahanan ekonomi, pertahanan sosial, pertahanan awam dan psikologi. Angkatan Tentera Malaysia merupakan barisan pertahanan pertama di mana ATM akan memainkan peranan

sebagai badan keselamatan utama dan dibantu oleh anggota keselamatan lain seperti pasukan simpanan Tentera dan polis. Manakala barisan kedua terdiri daripada sukarelawan dan barisan ketiga ialah masyarakat, swasta dan agensi kerajaan lain dalam mempertahankan negara menggunakan peralatan, teknik, logistik dan psikologi yang disediakan oleh kerajaan (Mohamad Sabu, 2019).

METODOLOGI

Metodologi yang telah digunakan ini adalah kualitatif sumber data sekunder. Data yang telah diperolehi dan dipatuhi oleh pihak lain seperti jabatan kerajaan, akhbar, majalah dan laman web internet. Data daripada sumber data sekunder ini sesuai dan tepat. Data diperoleh daripada Perpustakaan Universiti Pertahanan Negara Malaysia dan Perpustakaan Kementerian Pertahanan. Data dan maklumat yang dikumpul dari tempat ini dan pengkaji merumuskan dan membincangkan dalam dapatan kajian ini.

DAPATAN DAN PERBINCANGAN

Anggota Angkatan Tentera Malaysia daripada ketiga-tiga Perkhidmatan Angkatan Tetap iaitu Tentera Darat Malaysia, Tentera Laut Diraja Malaysia dan Tentera Udara Diraja Malaysia; serta Pasukan Simpanan Tetap (RFR), Pasukan Sukarelawan, veteran dan penjawat awam dalam sektor pertahanan. Bagi kesediaan keselamatan, ini termasuk kesediaan tentera dan polis untuk melindungi nyawa dan harta benda serta menjaga keselamatan awam. Polis Diraja Malaysia sebagai peneraju utama semasa aman dan Angkatan Tentera Malaysia semasa darurat mampu melaksanakan tanggungjawab dengan penuh komitmen dan daya juang melalui kemahiran dan disiplin yang tinggi.

Negara Malaysia kemudiannya mesti utuh dan bersatu, dan rakyat mesti hidup dalam harmoni tanpa mengira perbezaan status, bangsa, agama, budaya, atau negeri. Integrasi nasional yang kukuh, integrasi budaya dan tanpa perbezaan wilayah dapat merealisasikan keutuhan Malaysia. Bagi mewujudkan semangat perpaduan dan perpaduan dalam kalangan masyarakat, mereka perlu mengamalkan sikap prihatin, bertolak ansur, muafakat, berkongsi matlamat dan visi yang sama serta mengamalkan nilai murni dan bermaklumat. (Mohamad Faisol Keling, 2016; Faiezi et al., 2021). Bagi kesediaan awam, kesediaan awam bermaksud kesediaan agensi awam, pihak swasta, pertubuhan sukarela dan orang ramai dalam menyediakan kemudahan perlindungan nyawa dan harta benda serta negara daripada bencana peperangan. Selain itu, mereka perlu terlibat dalam penyediaan kemudahan asas yang berterusan semasa peperangan, kecemasan dan bencana. Kemudian, bagi ketahanan ekonomi, ketahanan ekonomi bermakna kerajaan dan sektor swasta dalam semua sektor ekonomi bekerjasama dan bersatu untuk memastikan keupayaan dan kekuatan ekonomi negara kekal kukuh pada masa aman dan dapat membantu keperluan pertahanan dalam menghadapi peperangan dan darurat. Bagi memenuhi keperluan daya tahan ekonomi, tumpuan akan diberikan kepada penyimpanan bahan yang diperlukan dan memastikan pengangkutan, tenaga dan sumber air tidak terganggu atau terancam semasa peperangan (Mohamad Sabu, 2019; Mohamad Faisol Keling, 2016; Faiezi et al., 2021).

Pembangunan Logistik Angkatan Tentera Malaysia

Isu yang dilihat mengenai pembangunan logistik Angkatan Tentera Malaysia dan Askar Wataniah adalah atas kehendak politik pihak berkuasa awam dalam mewujudkan dan memodenkan pembangunan logistik Angkatan Tentera Malaysia, Askar Wataniah dan MRMFA. Penduduk Malaysia membayangkan kewajipan pihak berkuasa awam untuk memberikan kapasiti tinggi pembangunan logistik yang bersedia untuk menangani bahaya musuh dan memastikan keselamatan negara dan selepas itu diguna pakai berkaitan dengan membuat daya maju perlindungan sepenuhnya, hilang semangat melalui pemerolehan peralatan penting. Pengambilalihan pembangunan logistik yang diisytiharkan adalah untuk menjamin ia dapat memberi sokongan koordinasi dan bekalan antara cawangan organisasi dalam melaksanakan aktiviti dan bersedia untuk membuat ketakutan atau kesan mental kepada pihak lawan supaya mereka tidak akan menggunakan strategi taktikal terhadap Malaysia (Faiezi et al. , 2021, Mohamad Faisol Keling, 2016; Kelemahan MA, Askar Wataniah dan MRMFA juga dikenal pasti dengan ketiadaan subsidi kewangan kepada Angkatan Tentera Malaysia. Perspektif penting dalam mengembangkan kapasiti adalah pembiayaan berkaitan wang dan pembangunan logistik untuk memperkasakan pemerolehan pembangunan logistik sama ada dari bahagian persenjataan, pentadbiran, yayasan dan sumber manusia. Ia secara terus terang akan memperkasakan Kementerian Pertahanan untuk membuat pembelian pembangunan logistik yang produktif untuk tentera dan menambah kapasiti Angkatan Tentera Malaysia dan Askar Wataniah (Mohamad Sabu, 2019).

Melalui teknologi juga, ia memberi kesan kepada peningkatan keyakinan anggota tentera, keupayaan tempur, memudahkan perancangan tugas, kawalan, dokumentasi tugas, mempelbagaikan doktrin pertahanan, latihan dan logistik Angkatan Tentera Malaysia. Kerajaan perlu membangunkan industri pertahanan yang boleh menghasilkan peralatan ketenteraan berteknologi tinggi bagi menyokong keupayaan sistem pertahanan yang berkesan dalam mereka bentuk, membuat dan mengeluarkan peralatan dan bekalan modal tempatan, terutamanya teknologi ketenteraan dan sistem senjata. Selain itu, aspek TUDM turut disentuh di mana penstrukturan Angkatan Tentera Malaysia dan penggunaan peralatan pertahanan mengikut peredaran zaman merupakan satu bentuk revolusi dalam arus pemodenan.

Pada peringkat ini, terdapat satu siri dokumen yang dihasilkan untuk mengubah Perkhidmatan dan mengukuhkan keupayaan pertahanan. Dokumen ini dibangunkan dengan mengimbangi sumber sedia ada dengan kepentingan strategik negara. Dokumen tersebut ialah,

- a) Pelan Pembangunan Strategik Tentera Darat (Army 4nextG) untuk meningkatkan keupayaan Tentera Darat Malaysia sehingga 2050.
- b) TLDM 15 ke 5 - Program Transformasi (15to5), untuk memacu Tentera Laut Diraja Malaysia ke arah menjadi tentera laut yang seimbang, berwibawa dan serba boleh menjelang 2050.
- c) Pelan Pembangunan Keupayaan TUDM 2055, (CAP55) - yang memperincikan rancangan pemodenan Tentera Udara Diraja Malaysia sehingga 2055. Anggota Angkatan Tentera Malaysia Bagi analisis anggota Angkatan Tentera Malaysia dalam Kertas Putih Pertahanan, untuk membangunkan keupayaan baharu untuk operasi masa depan, Angkatan Tentera Malaysia akan menyelaraskan struktur semasa dan mengkaji semula penempatan anggota untuk dekad yang akan datang. Untuk memenuhi tuntutan masa depan dan pemerksaan pengurusan sumber

manusia, adalah penting untuk meningkatkan kesiapsiagaan Angkatan Tentera Malaysia secara berterusan.

Kesediaan operasi dan pencapaian misi hanya boleh dicapai jika kakitangan ATM diambil, dibentuk dan dikekalkan kemahiran. Anggota Angkatan Tentera Malaysia untuk meningkatkan keupayaan keseluruhan negara dalam menghadapi semua cabaran masa depan. Ini memerlukan Angkatan Tentera Malaysia mengkaji semula konsep membina, melatih dan mengekalkan ke arah Pertahanan Komprehensif. Fungsi Pasukan Simpanan Regular Force akan dikaji semula oleh kerajaan untuk memenuhi keperluan masa depan ATM. Kerajaan juga akan meningkatkan aktiviti Kerjasama Awam-Ketenteraan (CIMIC) untuk menyokong tonggak Pertahanan Komprehensif. Aktiviti CIMIC merupakan usaha utama Angkatan Tentera Malaysia yang bersinergi dengan agensi kerajaan dan rakyat (Mohamad Sabu, 2019). Dalam konteks Angkatan Tentera Malaysia, integriti, akauntabiliti, dan ketelusan sebagai tunjang kepada inisiatif dalam perkhidmatan. MAF mesti menjauhi amalan rasuah seperti rasuah, salah guna kuasa dan tindakan lain yang boleh menghakis kepercayaan rakyat terhadap Angkatan Tentera Malaysia. Selain itu, perlu diingat juga bahawa segala teguran dan cadangan yang telah diberikan melalui pelbagai audit yang telah dijalankan perlu diberi perhatian serius. Setiap teguran dan cadangan ini menunjukkan masih ada ruang untuk penambahbaikan yang boleh dan patut dilakukan. Jika ini dapat direalisasikan, sudah pasti akan dapat melaksanakan tugas dan memberikan perkhidmatan yang terbaik dengan penuh integriti (Faiezi et al, 2021). Tambahan pula, mengenai kebajikan anggota, aspek kebajikan anggota tentera sememangnya menjadi keutamaan kepada Angkatan Tentera Malaysia kerana ia merupakan faktor moral yang boleh memberi kesan positif terhadap komitmen setiap individu dalam menjalankan tugas mempertahankan negara tercinta. Dalam aspek ini, kerajaan melalui Kementerian Pertahanan dan Angkatan Tentera Malaysia telah dan sedang menyediakan pelbagai inisiatif dan kemudahan bukan sahaja kepada Angkatan Tentera Malaysia dan keluarga mereka; malah kepada golongan veteran yang banyak berjasa dalam kelangsungan kedaulatan negara kita.

Kementerian Pertahanan dan Angkatan Tentera Malaysia sentiasa mengkaji dan melaksanakan dasar dengan mengambil kira kesejahteraan rakyat dan melihat aspek kebajikan secara menyeluruh. Inisiatif kebajikan yang berorientasikan kebajikan untuk kesejahteraan anggota Angkatan Tentera Malaysia ini akan dilaksanakan secara berperingkat mengikut keutamaan; walaupun terdapat pelbagai kekangan terutamanya dari segi sumber peruntukan; walau bagaimanapun, yakin bahawa kami akan dapat mengatasi semua cabaran ini secara tetap. Dalam nada yang sama, kita juga amat berterima kasih kepada Kementerian Pertahanan yang prihatin terhadap kebajikan anggota dan veteran Angkatan Tentera Malaysia hari ini. Sehubungan itu segala usaha yang dirancang dapat direalisasikan pada masa hadapan.

Pasukan Sukarelawan dalam Kertas Putih Pertahanan, Angkatan Tentera Malaysia (ATM) bertanggungjawab melindungi Malaysia daripada ancaman dalaman dan luaran. Ia juga memberikan sokongan kepada pihak berkuasa awam untuk menyelesaikan ancaman domestik, mengekalkan keselamatan awam dan memberikan bantuan selepas berlakunya bencana alam. Angkatan Tentera Malaysia terdiri daripada tiga cabang angkatan tetap, iaitu,

- (1) Tentera Darat Malaysia
- (2) Tentera Laut Diraja Malaysia
- (3) Tentera Udara Diraja Malaysia (Seksyen 4, Akta Angkatan Tentera 1972).

Pasukan Sukarelawan terdiri daripada Rejimen Askar Wataniah (AW), Pasukan Simpanan Sukarelawan Tentera Laut Diraja Malaysia (PSSTLDM) dan Pasukan Simpanan Sukarelawan Tentera Udara Diraja Malaysia (PSSTUDM) yang dianggotai oleh orang awam. Kepentingan Pasukan Sukarelawan telah digariskan dalam dasar pertahanan negara yang menekankan pembentukan pasukan berdaya tahan dengan tumpuan kepada pembangunan Pasukan Sukarelawan yang kuat, terlatih dan bermotivasi tinggi, yang boleh diarahkan kepada tugas semasa krisis. Pasukan Sukarelawan merupakan penghubung penting antara rakyat dan tentera dalam merapatkan jurang nilai antara kedua-duanya.

Kehadiran Pasukan Sukarelawan dalam masyarakat dapat menyemai nilai-nilai murni Angkatan Tentera Malaysia dalam jiwa rakyat dan pada masa yang sama menggalakkan hubungan sivil-tentera yang lebih erat. Kerajaan komited untuk mengukuhkan peranan dan fungsi utama Pasukan Sukarelawan, iaitu menambah atau mengatur operasi bersama Pasukan Biasa semasa kecemasan atau peperangan atau apabila keadaan memerlukan serta membantu pihak berkuasa awam semasa kecemasan dan bencana (Faiezi et al,2021 ; Mohamad Sabu, 2019). Mengikut Seksyen 195 Akta Angkatan Tentera 1972, terdapat tiga perkhidmatan pasukan sukarelawan iaitu Askar Wataniah Malaysia, Simpanan Sukarelawan Tentera Laut Diraja Malaysia dan Simpanan Sukarelawan Tentera Udara Diraja Malaysia (Kementerian Pertahanan, 2020).

Askar Wataniah Malaysia (TA) yang membentuk barisan kedua fungsi pertahanan selepas Tentera Darat Malaysia, ditubuhkan untuk melindungi negara. Apabila TA mengukuhkan dan memberikan sokongan kepada Tentera Darat Malaysia, ia mungkin dipanggil untuk mempertahankan kepentingan strategik semasa konflik. Ia juga boleh dipanggil untuk melaksanakan tugas barisan hadapan jika perlu. Ia juga membantu dan bekerjasama dengan pihak berkuasa awam untuk menjalankan misi mencari dan menyelamatkan dan memulihkan kemudahan semasa bencana alam. Oleh itu, adalah penting bahawa ahli TA mesti bersedia untuk digerakkan apabila keadaan memerlukan. Sehingga 31 Disember 2018, kekuatan Tentera Darat Malaysia ialah 86,271 (Ibu Pejabat Tentera Sumber Manusia), dan TA ialah 68,480. Walaupun 33,327 dilantik sebagai anggota TA, hanya 20,889 yang aktif (Cawangan Simpanan Tentera Darat) (Kementerian Pertahanan, 2020).

Pasukan Sukarelawan sebagai strategi untuk mencapai objektif prinsip pertahanan berdikari. Pasukan Sukarelawan telah ditubuhkan untuk memberi peluang menerima latihan ketenteraan, memupuk disiplin dan kepimpinan serta membina ketahanan mental dan fizikal golongan intelek demi mempertahankan negara sekiranya berlaku sebarang ancaman peperangan. Pasukan Sukarelawan bertindak sebagai barisan kedua pertahanan negara untuk membantu barisan pertama pertahanan negara yang dianggotai oleh tentera biasa dan agensi kerajaan yang lain. Pasukan Sukarelawan diberi latihan ketenteraan, elaun latihan dan pakaian serta ditawarkan untuk diserapkan ke dalam perkhidmatan tentera biasa. Program ini diperluaskan kepada Institut Pengajian Tinggi Awam yang secara langsung dapat meningkatkan daya tahan dan sumber tenaga sekiranya berlaku peperangan. Cabaran abad ke-21 semakin besar berbanding ancaman kepada pertahanan sesebuah negara khususnya Malaysia. Ia berkaitan dengan pengaruh negatif globalisasi, penjajahan ekonomi dan kemajuan teknologi dalam peperangan menjadi ancaman kepada pertahanan sesebuah negara. Justeru, ia memerlukan pasukan simpanan yang mampu berada di barisan pertama dalam mempertahankan negara (Mohamad Sabu, 2019).

Veteran

Bagi analisis Veteran dalam Kertas Putih Pertahanan, komitmen baharu kerajaan bukan sahaja tertumpu kepada anggota tentera tetapi juga merangkumi semua lapisan masyarakat pelbagai latar belakang termasuk veteran tentera. Kertas Putih Pertahanan juga memberi tumpuan kepada usaha mewujudkan kerjaya kedua bagi anggota Angkatan Tentera Malaysia selepas mereka bersara daripada perkhidmatan. Pengalaman yang diperoleh oleh anggota sebegini sepanjang berkhidmat dengan Angkatan Tentera Malaysia boleh menyumbang kepada ekonomi negara. Selain itu, program kerjaya kedua ini merupakan idea untuk memantapkan kerjaya kelolaan PERHEBAT melalui fungsi Jabatan Hal Ehwal Veteran (JHEV) Angkatan Tentera Malaysia yang bertujuan untuk menyediakan pesara Angkatan Tentera Malaysia dalam menghadapi cabaran kehidupan di luar perkhidmatan dan mengesyorkan memilih kursus yang sesuai dengan minat dan kebolehan seseorang. Dalam menjayakan projek tersebut, beberapa agensi terpilih terlibat secara langsung dalam memainkan peranan lebih proaktif dalam menyalurkan maklumat terkini berkaitan pasaran dan peluang pekerjaan, antara agensi yang akan mengambil bahagian ialah JHEV dan PERHEBAT.

Pada masa sama, veteran masih boleh terus memainkan peranan dalam menyumbang kepada masyarakat dan negara dengan menyertai Pasukan Sukarelawan selepas tempoh tersebut atau berkongsi ilmu dan kepakaran dengan sektor awam atau swasta. Veteran juga boleh memainkan peranan penting dalam merapatkan jurang antara Angkatan Tentera Malaysia dan masyarakat serta membantu memberikan pemahaman yang lebih baik tentang ketenteraan dan pertahanan negara (Mohamad Sabu, 2019). Penjawat Awam di sektor pertahanan dan Awam/Rakyat Untuk analisis Penjawat Awam di sektor pertahanan dan Awam/Rakyat dalam Kertas Putih Pertahanan Penjawat Awam di sektor pertahanan dan Awam/Rakyat. Penglibatan rakyat adalah penting untuk mencapai Pertahanan yang menyeluruh. Untuk mencapai tujuan ini, penggembleran sumber dan usaha boleh dilaksanakan

Penjawat Awam di sektor pertahanan dan Awam/Rakyat Untuk analisis Penjawat Awam di sektor pertahanan dan Awam/Rakyat dalam Kertas Putih Pertahanan Penjawat Awam di sektor pertahanan dan Awam/Rakyat. Penglibatan rakyat adalah penting untuk mencapai Pertahanan yang menyeluruh. Untuk mencapai tujuan ini, penggembleran sumber dan usaha boleh dilaksanakan, termasuk, Pihak berkuasa awam: Memastikan keperluan infrastruktur yang mencukupi dan berkesan meliputi pengangkutan, logistik, komunikasi dan bekalan kecemasan barangan kritikal bagi memastikan kelangsungan hidup rakyat. Sektor swasta: Menyediakan sokongan dari segi perkhidmatan, produk dan kepakaran serta menyokong dan menggalakkan pekerja menyertai Pasukan Sukarelawan dan pertubuhan bukan kerajaan: Memberi sumbangan kepada negara melalui penganjuran kempen kesedaran dan mengambil bahagian secara aktif dalam latihan kesiapsiagaan untuk kecemasan. (Mohamad Sabu, 2019; Faiezi et al, 2021; Yang, 2019).

KESIMPULAN

Kesimpulannya, kertas putih pertahanan yang dibangunkan ini adalah untuk memaklumkan kepada rakyat tentang keutamaan semasa dan perancangan masa depan Kementerian Pertahanan dalam memperkasakan benteng pertahanan dan keselamatan negara. Kertas putih pertahanan

berfungsi sebagai aktiviti artikulasi yang mempunyai dua fungsi, pertama dari perspektif kerajaan dan kedua dari perspektif negara.

Kerajaan yang mengamalkan Kertas Putih dilihat sebagai kerajaan yang mengamalkan tadbir urus yang baik. Ini kerana ciri-ciri kertas putih itu sendiri yang mengamalkan prinsip ketelusan, keterbukaan dan keterangkuman. Ia juga mencerminkan profesionalisme dan akauntabiliti. Kertas putih pertahanan juga menggambarkan komitmen Kerajaan terhadap pembaharuan Dasar Pertahanan Negara dan menggariskan hala tuju pertahanan dan keselamatan negara pada masa hadapan. Pendekatan keseluruhan kerajaan adalah kunci kepada negara mencapai daya tahan di peringkat nasional. Oleh itu, kerajaan perlu mengambil langkah-langkah yang perlu untuk memastikan objektif tersebut termasuk meningkatkan kerjasama dengan negara luar. Di samping itu, pelaksanaan keseluruhan kerajaan juga penting untuk diterima oleh semua agensi kerajaan. Adalah penting untuk memastikan bahawa visi itu diperakui oleh semua peringkat agensi kerajaan dengan perkongsian pandangan yang jelas tentang ancaman luar dan peluang yang ada. Selain itu, perlu adanya kerjasama yang erat antara pihak yang terlibat. Jika pendekatan itu diterima secara menyeluruh, maka semakin kuat keinginan perpaduan dan semakin tinggi daya tahan dalaman negara. Diharapkan tahap integrasi dan penyelarasan yang tinggi antara agensi dapat dicapai melalui kertas putih pertahanan.

Kesediaan Awam dalam Pertahanan Negara melalui Konsep Pertahanan Komprehensif (HANRUH). Penglibatan aktif rakyat dalam ekosistem pertahanan negara adalah selaras dengan konsep Pertahanan Menyeluruh (HANRUH) bagi penerapan semangat patriotisme dan budaya keselamatan yang telah digariskan dalam kertas putih pertahanan. Pertahanan negara dapat dipertingkatkan apabila amalan penglibatan awam telah meresap ke dalam jiwa setiap rakyat, tanpa komitmen rakyat, keamanan tidak dapat diwujudkan kerana jika rakyat mengambil mudah terhadap pertahanan negara ia akan menghancurkan keamanan negara yang telah dibina. Walaupun telah ada perbincangan beberapa dimensi di bawah HANRUH dalam penglibatan aktif rakyat tetapi ia tidaklah lebih menyeluruh. Oleh itu, kajian ini akan mengkaji dengan lebih terperinci dimensi seperti perpaduan dan kesepaduan sosial, kesediaan awam, dan integriti psikologi serta dimensi lain yang menyumbang kepada kepentingan HANRUH akan dapat membangunkan model keberkesannya yang boleh diukur pada masa hadapan.

CADANGAN

Peruntukan stabil untuk wasiat berfungsi dengan pengaturan kemajuan had jangka panjang yang lebih terkoordinasi. Penyelarasan antara Angkatan Tentera Malaysia dan agensi lain serta organisasi keselamatan akan memberi manfaat kepada Kerajaan semasa kitaran pengambilalihan seperti meningkatkan kesalingoperasian dan kemudahan antara Angkatan Tentera Malaysia dan organisasi keselamatan seperti Polis Diraja Malaysia. Ini juga akan memperkukuh industri perlindungan berhampiran sebagai pendorong kepada ekonomi negara. Hasil yang ketara dalam usaha perlindungan akan mengembangkan kepercayaan individu terhadap Kerajaan.

RUJUKAN

- Balakrishnan K.S (2009). Malaysia's Defence Policy, Military Modernisation and National Security. In Abdul Razak Baginda (Ed.). *Malaysia's Defence & Security Since 1957*. Kuala Lumpur: Malaysia Strategic Research Centre. 117-118
- Faiezi Zuber, Mohamad Ainuddin Iskandar Lee Abdullah, Syed Abdul Haris Syed Mustapa (2021). Total Defence in National Defence Policy: Case Study of Territorial Army Analysis of Problems and the Effects on MAF Readiness. *Turkish Journal of Computer and Mathematics Education*. 12 (3), 2447-2459
- Hashim, M. R., Keling, M. F. and Osman, N. (2020). Pertahanan Menyeluruh (HANRUH) di dalam Sistem Pertahanan Malaysia. *Malaysian Journal of Social Sciences and Humanities (MJSSH)*. Vol 5(2), 42 - 53.
- Ministry of Defence Malaysia. (2010). *Malaysia's National Defence Policy*. <https://www.pmo.gov.my/wp-content/uploads/2019/07/National-Defence-Policy.pdf>
- Ministry of Defence Malaysia. (2020). Defence White Paper: A secure, sovereign and prosperous Malaysia. In *MINDEF: Kuala Lumpur*
- Mohamad Sabu. (2019). Kertas Putih Pertahanan, Malaysia Yang Selamat, Berdaulat dan Makmur. *Percetakan Nasional Malaysia Berhad*. Kuala Lumpur: Kementerian Pertahanan.
- Mohamad Faisal Keling (2016). *Dasar Pertahanan Negara. Analisis ke atas Prinsip Pertahanan Self Reliance*. Sintok: Universiti Utara Malaysia
- Mohd Nooraimy Musa (2009). *Dasar Pertahanan Negara: Menganalisis Kemampuan Angkatan Tentera Malaysia Mendukung Dasar Tersebut Pada Era Globalisasi*. Perajurit.
- Rizhan Rodi. (2010). Dasar Pertahanan Negara (HANRUH). Retrived from <https://hanputra.blogspot.com/2010/08/dasar-pertahanan-negara-hanruh.html>
- Yang Soo Siang (2019). Realizing 'HANRUH': Achieving Total Defence Through the Reserve Forces. *The Journal of Defence and Security*. Vol. 11, (2), pp 80-82.